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O sto tisíc korun víc než loni, celkem 360.703 
korun, takový je na Třebíčsku výsledek hlavního 
dne tradiční sbírkové akce Koláč pro hospic. 

Uskutečnila se po celém okrese ve středu 9. října. 
Přispívala veřejnost ve stáncích, zaměstnanci víc 
než čtyř desítek � rem, pracovníci úřadů, nemoc-
nice, poliklinik, vojenského letiště v Náměšti či 
rapotické věznice.

„Výsledná částka se skládá ze dvou položek. Celkem 
325.159 korun lidé přispěli do pokladniček a 35.544 
korun poslali v online platbách,“ zhodnotila hlavní 
koordinátorka sbírky Barbora Havlíková z Oblast-
ní charity Třebíč (OCHT).

„Výtěžek nás velmi potěšil. Všem dárcům chci moc 
poděkovat za jejich štědrost. Nejednou přišli přispět 

lidé, kteří již mají dobrou zkušenost s našimi hospico-
vými službami a s dojetím děkovali za pomoc s péčí o 
svého blízkého nemocného, kterému tak mohli splnit 
přání, zůstat až do posledních chvil doma. A to nás 
těší dvojnásob,“ doplnila. 

Vybrané peníze pomůžou s � nancováním stavby 
Centra služeb sv. Zdislavy, která začne příští rok 
na jaře za třebíčskou poliklinikou Vltavínská. 

Stane se důležitým kontaktním místem pro 
veřejnost z Třebíčska a zázemím pracovníků pěti 
charitních terénních služeb, které mají společné-
ho jmenovatele – domácí péči. 

Zájem o ni v souvislosti se stárnutím populace 
stoupá, proto se z ní stává výrazné celospolečen-
ské téma.

„Děkujeme veřejnosti za � nanční podporu sbírky 
Koláč pro hospic. Nesmírně si toho vážíme. A děku-
jeme celému týmu kolegyň, kolegů i dobrovolníků, 
kteří zajistili přípravu a realizaci,“ vzkázali ředitel 
OCHT Petr Jašek a vedoucí Střediska služeb sv. 
Zdislavy Třebíč Eva Hanáková.

Cílem sbírky je rovněž zvýšit povědomí veřej-
nosti o domácí paliativní péči. 

Díky týmům mobilních hospiců jako je ten tře-
bíčský, se může splnit řadě velmi vážně nemoc-
ných lidí v závěrečné fázi života přání dožít doma. 
Podle průzkumů o to stojí čtyři z pěti pacientů. 
 –zt-

Sbírka Koláč pro hospic byla úspěšná  

Obce se zálohováním plas-
tových lahví nesouhlasí, na 
ministerstvo poslaly dopis. 

� Antonín Zvěřina

Obyvatelé České republiky by 
mohli v příštích letech začít platit 
zálohy za PET lahve a plechovky. 
Návrh novely obalového zákona pro-
sazovaný ministerstvem životního 
prostředí schválila vláda. Učinila tak 
navzdory silné kritice obcí i někte-
rých podnikatelských svazů. Pokud 
návrh projde i parlamentem, začne 
naplno platit od roku 2026.

Místostarosta Třebíče Pavel Janata 
a předseda Svazku obcí pro komu-
nální služby, které přes společnost 
ESKO-T veškeré činnosti v odpa-
dovém hospodářství pro město 
zajišťuje, konstatoval, že předsta-
venstvo svazku dlouhodobě záměr 
kritizuje. 

„Myslíme si, že se jedná o krok, kte-
rý věci příliš nepomůže. Svazek má 
vybudovanou třídicí linku a PET láh-
ve jsou jedna z mála komodit, kte-
ré lze stále ještě zpeněžit,“ naznačil 
Janata. 

U ostatních se spíš hledá odbě-
ratel. Janata zdůraznil, že z prode-
je lahví a plechovek by měly obce 
obdržet část peněz, ale zatím se žád-
ný dokument, který by to srozumi-
telně vysvětlil, neobjevil. 

Předseda Svazku si myslí, že pře-
vážet do obchodů vzduch v lah-
vích je poněkud nepraktické, zvláš-
tě když systém odpadů se osvědčil. 

Sešlápnutá plastová láhev ve žlutém 
kontejneru je podle něj nejlepší způ-
sob likvidace. 

Představenstvo Svazku na svém 
zasedání přijalo usnesení, kterým 
podpořilo dopis s argumenty pro-
ti a stanovisko zaslalo na minister-
stvo životního prostředí. Janata při-
pomněl, že v současné době se skrze 
kontejnery vrací až 75 procent zmi-
ňovaných obalů, unie požaduje až 90 
procent. 

„Je otázka, zda zálohování je ta ces-
ta, která to zajistí,“ dodal místostaros-
ta Janata. Novela zákona zavádí čtyř-
korunovou zálohu na PET obaly a 
plechovky. Lidé by je měli vracet na 
11 tisících místech. Kromě obchodů 
nad 50 metrů čtverečních to půjde 
například i na čerpacích stanicích. V 
současné době zálohuje 16 evrop-
ských zemí. Rakousko a Polsko začí-
ná zálohovat od 1. ledna.

Zavedení záloh podporují například 
výrobci nápojů nebo ekologické orga-
nizace jako Greenpeace, Hnutí Duha 
nebo Arnika. Současný systém třídě-
ní odpadu považují za neefektivní.

Kromě zálohování PET lahví a ple-
chovek novela zavádí také recyklační 
poplatek za reklamní letáky. Minis-
terstvo argumentuje tím, že slevo-
vé tiskoviny zatěžují obecní systémy 
nakládání s odpady a podílejí se na 
znečištění. Proti návrhu se postavi-
la například Rada seniorů nebo Svaz 
průmyslu a obchodu. Na politickou 
reklamu se nevztahuje, ty prý nemají 
informační charakter. 

Lidé začnou vracet láhve


